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هیچ گونه ادغامی در سازمان محیط زیست منطقی نیست
خبر قضایی

گروه خبر: اصغر جهانگیر، ســخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری روز 
گذشــته خود دربــاره آخرین وضعیت پرونده فوت جــوان لاهیجانی بر اثر 
ضرب و جرح توسط پلیس، گفت:»پس از اطلاع از موضوع، آقای صادقی 
نیارکی، رئیس دادگســتری استان شخصاً ورود کرد و با پیگیری به موقع ۵ 
نفر از کسانی که در این قضیه دخیل بودند دستگیر شده و در بازداشتند. 
همزمان با رسیدگی به پرونده، نیروی انتظامی دو نفر اعم از رئیس پاسگاه 
)که اکنون در بازداشــت اســت( و نیز فرمانده نیروی انتظامی شهرســتان 
لاهیجان را عزل کرده است. برای فرمانده نیروی انتظامی لاهیجان پرونده 
کیفری تشکیل و احضار شده و تحقیقات در حال انجام است. هم دستگاه 
قضایی و هم فرماندهی نیروی انتظامی اهتمام لازم را دارند که حقوق مردم 
در همه عرصه ها رعایت شود تا خدایی نکرده انجام وظیفه آنها منجر به نقض 
حقوق شهروندی نشود.« او افزود:»ضمن اینکه نسبت به این واقعه اظهار 
تأسف داریم و پیگیری ها انجام  می شود. عملًا همکاری صادقانه و مجدانه 
نیروی انتظامی در پیگیری این موضوع کمک  می کند که این همکاری تا 
الان کامل بوده است تا ما شاهد موارد مشابه در آینده نباشیم. باید مراقبت 
کنیم که نیروی انتظامی و حافظان امنیت کشور که وظیفه سنگینی دارند 
اگر خدایی نکرده قصور برخی از ماموران آنها رخ می دهد و برخورد قانونی 

با آنها می شــود، این برخورد قانونی نباید به نحوی انعکاس داده شــود که 
عملکرد پلیس را خدشه دار کند.«  او درباره آخرین وضعیت پرونده هواپیمای 
اوکراینی هم توضیح داد:»پس از اینکه مراحل رسیدگی به پرونده در سازمان 
قضایی نیروهای مســلح انجام شــد، تلاش قوه قضائیه از ابتدا این بود که 
تمام جوانب عدالت رعایت شود؛ لذا اگر روند پرونده طولانی شده به خاطر 
دقت هایی است که انجام شده است. پس از رسیدگی پرونده در شعبه ۳۲ 
دیوان عالی با اعلام نقص تحقیقات روبه رو شــد. پرونده به سازمان قضایی 

نیروهای مسلح اعاده و رسیدگی ها برای رفع نقص آغاز شده است.«

فاطمی امین با قید وثیقه آزاد شد �
او در پاســخ به سوالی در خصوص آخرین وضعیت پرونده چای دبش و 
فاطمی امین، وزیر اسبق صمت بیان کرد: »در پرونده های مختلف به ویژه 
پرونده های خاص، ورود دستگاه قضایی به صورت جدی است و تا حصول 
نتیجه ادامه دارد. این موضوع در خصوص این پرونده نیز وجود دارد. در این 
خصوص فرد نامبرده به همراه قائم مقام احضار شدند و تحقیقات مقدماتی 
انجام شده و آخرین مرحله اخذ دفاع از این آقایان انجام شده و هر دو نفر با 

تودیع وثیقه آزاد هستند.« 

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد:
تشکیل پرونده کیفری برای فرمانده نیروی انتظامی لاهیجان
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معاوناولرئیسجمهور:

ادعای اروپا �
اتحادیه اروپا ابتدا از دریافت اخباری مبنی بر ارسال موشک های بالستیک 
از ایران به روســیه خبر داد. سخنگوی این اتحادیه اظهار داشت که در صورت 
اثبــات این گزارش ها، تحریم های جدیدی علیه ایران اعمال خواهد شــد. در 
نهایت، عصر دیروز سه کشور اروپایی آلمان، بریتانیا و فرانسه با صدور بیانیه ای 
مشــترک از تحریم  ایران ایر خبر دادند. آن ها نیز مدعی هستند که برای انتقال 
این موشــک ها از هواپیماهای ایران ایر استفاده شده است. در این بیانیه که از 
سوی وزارت خارجه آلمان منتشر شده، آمده است: »این اقدام یک تشدید تنش 
توسط ایران و روسیه است که تهدیدی مستقیم علیه اروپا تلقی می شود.« این 
سه کشور از لغو تمام توافقنامه های دوجانبه خدمات هوایی با ایران خبر دادند. 

واکنش اوکراین �
نخست وزیر اوکراین روز سه شنبه و در یک نشست خبری در واکنش به ادعای 
ارسال موشک بالستیک از ایران به روسیه گفت که در حال حاضر هیچ تأییدیه ای 
که نشان دهد ایران این موشک ها را به روسیه ارسال کرده وجود ندارد. به گفته 
نخست وزیر اوکراین، کی یف در حال حاضر شواهد محکمی که نشان دهد روسیه 
از موشک های بالستیک ساخت ایران اســتفاده یا آن ها را دریافت کرده است، 
وجود ندارد. بااین حال، این مقام اوکراینی گفت مطرح شدن چنین گزارش هایی 
هم موجب نگرانی اســت. روز ۱۹ شهریور خبر احضار کاردار ایران در کی یف به 
وزارت خارجه اوکراین منتشر شد. بر اساس این خبر، این وزارتخانه مدعی شد که 

درباره عواقب کمک های ادعایی موشکی به روسیه به ایران هشدار داده است.

چه کسانی از بهبود روابط ایران و اروپا سود نمی برند؟ �
سیدجلال ساداتیان، سفیر پیشین ایران در انگلیس به 
خبرنگار هم میهن گفت:  »تحریم ایران ایر بسیار تلخ است. 
اگر به دنبال تحریم هایی که سه کشــور اروپایی هم اعلام 
کردند که بر ایران اعمال می کنند، نتوانیم به کشــورهای 
اتحادیه اروپا پرواز داشته باشیم یا آن ها پروازهایشان را به ایران قطع کنند، ممکن 
اســت از این به بعد محدودیت های بیشتری را تجربه کنیم. باید ببینیم که این 
اعمال تحریم ها و لغو قراردادهای هوایی، تا چه حد پیش می رود و چه تبعاتی به 
دنبــال دارد. همین حالا تعداد ایرلاین هــای خارجی که به ایران می آیند – مثل 
هواپیمایی قطر و ترکیش ایر – بسیار اندک است. اگر این شرکت های خارجی به 
دنبال تبعات این تحریم ها بخواهند خدمات دهی به ایران را قطع کنند، با مشکل 

در بخش های مختلف به خصوص مسافری مواجه خواهیم شد.« 
او با بیان اینکه به وقوع چنین رخدادی در آستانه آغاز به کار دولت چهاردهم، 
با شــک نگاه می کند، اظهار داشت: »این مسئله، بازسازی روابط ایران و اروپا را 
تحت تاثیر قرار می دهد. آقای عراقچی در اولین تماس های خود با جوزپ بورل، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا ارتباط گرفت که نشان دهد – همانطور که 
پیش از این مطرح شده بود اگر سیاست هایشان را تغییر دهند شرایط بازسازی 

روابط فراهم می شود – اروپا برای ما اولویت بالایی دارد. وقتی در آستانه تغییر ریل 
سیاست خارجی ایران چنین اتفاقی می افتد، باید با دیده شک به آن نگاه کنیم. 

باید شیطنت را در این واقعه ببینیم.«
ساداتیان اظهار داشت: »چه کسانی روابط ایران و اروپا را برنمی تابند؟ ذهن 
به سمت روس ها می رود. چه کسی می داند که این سلاح ها حمل شده است یا 
نه؟ ابتدا این مسئله با شک مطرح شد و صرفاً گفتند اخباری از سوی شرکایشان 
دریافت کردند اما در نهایت به زعم خودشــان خبر را قطعی دانستند. هنوز هم 
معلوم نیست که این خبر درست باشــد. به ترور اسماعیل هنیه در تهران، ترور 
سردار ســلیمانی در بغداد و این رویدادهای مشابه به یک چشم نگاه می کنم. 
به عنوان یک تحلیلگر نمی دانم این اتفاق واقعاً افتاده اســت یا نه؛ یا اگر افتاده 
است، از خطوط هوایی غیرنظامی برای ارسال استفاده شده یا خیر. اما همین 
که مسئله استفاده از شرکت غیرنظامی ایران ایر در حال حاضر مطرح شده، به 

خودی خود مشکوک است چون افزایش فشارها را به دنبال دارد.«

احتمال قطع پروازهای اروپایی وجود دارد �
حمید غوابش، کارشناس صنعت هوایی درباره اعمال 
تحریم بر شرکت ایران ایر به »هم میهن« گفت: »با توجه به 
مســئله تحریم، ایران ایر مانند هر ایرلاین دیگری که با این 
شرایط مواجه شود، بازارهای مسافری را از دست می دهد. 
ممکن است این مسئله بر پروازهای خارجی تاثیر بگذارد. این بستگی دارد که 
کشورهای اروپایی چه تصمیمی گرفته باشــند. چون ما پرواز به آمریکا نداریم. 
ممکن اســت پروازهای اروپایی به تدریج قطع شــود. این تحریم در کشورهای 
اروپایی خود را در ممنوعیت ســفر به فرودگاه ها نشان می دهد که به دنبال آن، 

بحث گرفتن خدمات هوایی نیز متوقف می شود.« 
او ادامه داد: »ما از قبل هم با تحریم های هوایی مواجه بودیم؛ مثلًا سوخت 
به هواپیماهای ایران ارائه نمی شد. بسیاری از پروازهای اروپایی به دلیل فقدان 
ناوگان مناسب یا تحت تاثیر قرار گرفتن موافقتنامه های هوایی به خاطر تحریم ها، 
متوقف شــد. ایرلاین ها نقشــی در این تحریم ها ندارند. این تحریم ها به دلایل 
مســائل سیاســی به وجود می آید. من معتقدم که باید شــرایط را برای توسعه 
پروازها و استفاده از ظرفیت کشورهای همسایه مهیا و مدیریت کنیم. مدیریت 
این شرایط می تواند تاثیر این تحریم ها را کاهش دهد. اداره شرکت هواپیمایی 
ایران ایر و شــیوه مدل بازرگانی آن در این مقطع بسیار مهم است. به گونه ای که 
بتواند رقابت کند، عملیاتش بیشــتر شود و حالت تجاری به خود بگیرد تا احیا 
شــود. در چنین شرایطی از تحریم کمتر لطمه می خورد.« غوابش در خصوص 
ادعای استفاده ایران از خطوط هوایی غیرنظامی برای ارسال موشک به روسیه، 
اظهار داشت: »این ادعایی است که آن ها مطرح می کنند. نمی دانیم اطلاعات 
درستی در این باره وجود دارد یا نه. فراموش نکنید که یکی از هدف گذاری های 
تحریم همیشه صنعت هوایی بوده است. بعید نیست بهانه تراشی کرده باشند. 

همیشه بهانه های مختلفی وجود داشته است.«

گزارش
سه

احمد عربانی

گروه خبر: صبح دیروز مراســم تکریم ســلاجقه، رئیس ســازمان 
محیــط زیســت دولت ســیزدهم و معارفه شــینا انصــاری، رئیس 
ســازمان محیط زیســت دولــت چهاردهم برگزار شــد. محمدرضا 
عــارف، معــاون اول رئیس جمهور در این مراســم گفت:»ضرورت 
توجه به محیط زیســت در جمع شــما متخصصان و سازمان های 
مردم نهــادی که در این بخش فعالیــت می کنید یک بحث بدیهی 
است اما شــاید وقتی از محدوده سازمان عبور می کنیم متاسفانه 
بعضــاً یک کار زینتی و لوکس تلقی می شــود کــه نتیجه وضعیتی 

است که امروز با آن مواجه هستیم.«
او همچنیــن در واکنــش بــه اظهــارات علی ســلاجقه، رئیس 
ســازمان محیط زیســت مبنی بر لزوم ادغام سازمان منابع طبیعی 
با محیط زیســت عنوان کرد:»تجربه نشان داده که ادغام در کشور 
مــا الحاق اســت. گاهی هم اینقــدر این دو جنس کــه در کنار هم 
قــرار می گیرند متفاوت هســت کــه اصلًا با هم جــور در نمی آیند. 
مثلًا ادغام ســازمان ورزش و جوانان شــاید وجه مشترک آن ها این 
بود که جوانان ورزش می کنند. هر دو ســازمان ضرر کردند. خیلی 
بحث شــد در زمان برنامه سوم به خصوص روی منابع طبیعی و آب 
بحث های جدی در زمینه محیط زیســت انجام شد. شاید با دلایل 
احساســی و عوامانه این سه بخش در کنار هم قرار بگیرند؛ هم آب 
و هم محیط زیســت و هم منابع طبیعی حفظ می شود. اما کشور تا 
اینجا به این نتیجه رســیده که به دلیل ملاحظات زیســت محیطی 
که حائز اهمیت هســتند، محیط زیســت باید توسط رئیس جمهور 
اداره شــود نه در قالب دســتگاه هایی که یک شــخصیت حقوقی 
مســتقل دارند. این نگرانی بــود که اگر از ســطح اول اجرایی این 
ســازمان یک فاصله کوتاهی ایجاد شــود مشــکلات و مســائل به 
مراتب بدتر  شــود. هیچ گونه ادغام و الحاقی نیاز نیســت و منطقی 
نمی دانیم. من به آقای دکتر ســلاجقه گفتم مخالف هستم اما یک 
جلســه ای می گذاریم و حرف شما را می شــنویم. ما این جایگاه را 

برای سازمان قائل هستیم.«

 شــاخص کل عملکرد حفاظت از محیط زیســت 112  �
از میان1۸۰ کشور 

محمدرضا عــارف، معــاون اول رئیس جمهور 
گفت:»احادیــث، روایات و اخبــار و توصیه های 
فراوانــی در دین و قانون اساســی بــرای توجه به 
محیــط زیســت داریــم. در بین مردم مســائل را 
می بینیم. در شــاخص کل عملکرد حفاظت از محیط زیست ما در 
میان ۱۸۰ کشــور رتبــه ۱۱۲ را داریم. این آمارها گویا اســت ولی 
ممکــن اســت به دلایــل این کــه در دادن اطلاعــات ضعیف عمل 
می کنیم درصدی بالا و پایین شــود. در خصــوص کیفیت هوا رتبه 

۱۰۲ را داریــم. وضعیت خاک ما بدتر از هوا اســت. خاکی را که از 
بین می بریم ۵ قرن زمان می برد تا ســاخته شود. وضعیت آب بدتر 
از هر دو اســت. چه بلایی ســر ســفره های زیرزمینــی آوردیم. در 
خصوص ســلامت زیســت محیطی رتبه ۹۸ را داریــم. در مدیریت 
منابع آب رتبه ۱۰۸ را داریم. چه کار باید کرد. به نظر می رســد هیچ 
راهی جز این که از خود یعنی دولت شــروع کنیــم نداریم. بیش از 
همه دولت ها موظف هســتند. قانون می گذاریم اما در هر جلســه 
دولتــی یــک وزیــر چانــه می زنــد کــه در شــعاع ۱۲۰ کیلومتری 
می خواهــد کاری انجام دهد. علت این اســت که ســازمان محیط 

زیست راهکار ارائه نمی دهد بلکه صورت مسئله را پاک می کنیم.«
معاون اول رئیس جمهور بیان کرد:»ســند چشــم انداز از ســال 
۱۳۸۴ شــروع شــد و در افق ۲۰ ســاله مــا باید جایــگاه اول را در 
همه بخش ها در منطقه داشته باشــیم. یکی از ویژگی های جامعه 
ما در افق چشــم انداز برخورداری از سلامت، امنیت غذایی، نهاد 
مســتحکم خانــواده به دور از فقر و فســاد و تبعیــض و بهره مندی 
از محیط زیســت مطلوب اســت. در دولت چهاردهم که شروع آن 
هم زمان شــده با اولین ســال اجــرای برنامه هفتــم، راهبرد دولت 

اجرای برنامه است.«

نزدیک به 1۰هزار شهر و روستا گرفتار فرونشست زمین �
شــینا انصــاری، رئیــس ســازمان حفاظت از 
ایــن مراســم تاکیــد  محیــط زیســت هــم در 
کرد:»زمــان بذل و بخشــش از منابــع طبیعی و 
محیط زیســت کشــور ســپری شــده اســت. در 
مواجهه بــا وضعیت بحرانی محیط زیســت کشــورمان، باید درک 
ابرچالش هــا پذیرفته شــود. بــدون درک این ضرورت مشــکلات و 
تعارض ها بیشــتر می شــود. در بحث انرژی و آب با ناترازی مواجه 
هســتیم و نیازمندیــم از ابعاد ایــن ناترازی ها درک بهتری داشــته 
باشــیم. شناســایی موانع و همکاری ها به بهتر شــدن روند کمک 

می کند.«
رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست فرونشست زمین را یک 
ابرچالش خواند و اظهار کرد:»۳۸۰ شهر و ۹۰۰۰ روستا دچار این 
فرونشست هستند و وســعت آن ۱۸۵ هزار کیلومترمربع است. در 
بحث تالاب ها کشور ما با وجود دارا بودن بیشترین تالاب ها به دلیل 
بی توجهی به حقابه ها بســیاری از آن ها به منشأ گرد و غبار تبدیل 
شــده اســت. ما باید بپذیریم که برای حفظ محیط زیســت نیاز به 
زمان نداریم. باید محدودیت ها را عمیقاً درک کنیم. اگر در ســطح 
حاکمیت بر ســر سیاســت های مقام معظم رهبری توافق نشــود، 
همگی ما شکســت می خوریم. انتظار این اســت کــه بتوانیم نگاه 

محیط زیستی را در اعضای دولت چهاردهم داشته باشیم.«
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